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نگاه روز روى خط مد

کرونا و سبک زندگی کافه ای

برای کســانی که کافه  باز هســتند و شــادی و غم �
خودشــان را در کافــه پیدا می کنند، وقتی خوشــحال 
هستند خودشان را به یک فنجان قهوه میهمان می کنند 
و زمانــی هم که در انــدوه و ناراحتــی و تنهایی غرق 
هستند به دامان کافه ها پناه می برند، کرونا یک کابوس 
وحشتناک و فراموش ناشدنی ا ســت. کافه های تهران 
که مســتقیم از سبک زندگی این مردم هزارلایه، نشئت 
می گیرد، بیشــترین آســیب فرهنگی و حتی اقتصادی 
را از اپیدمی کرونا متحمل شــده اند. چه برای کســانی 
که در صنف کافــه داری کارآفرینی کرده اند و چه برای 
تمام کافه دوســتان و کافه نشینانی که شب های بلند و 
طولانی تهران را از شــلوغی و ازدحام شهر، به گوشه 
خلــوت و دنج پناه می بردند، بازشــدن کافه ها هرچند 
به صــورت محدود، نعمتی گران و نایاب بود. درســت 
زمانی که فکر می کردیم بر تمام احساسات خود سوار 
هستیم و تجارت هنر را در چنته گرفته ایم، یک موجود 
میکروسکوپی ناشناس آمد و همه چیز را ویران کرد و با 
خود برد. نمی توان انکار کرد که کافه ها و قهوه خانه ها 
و حتی ســفره خانه ها که دیرزمانی صــدای خنده ها و 
نشاط مردم را در حافظه خود ثبت کرده بود، چگونه در 

انزوایی تاریک و ترسناک و بی درآمدی فرورفتند. 
اکنون که بیش از یک ســال از این انزوای تحمیلی 
گذشــته، بســیاری از کافه داران و خالقان سبک زندگی 
کم تجمل و آرامش بخش، ورشکســت شــده و عطای 
فعالیــت اقتصادی خود را به لقای کرونا بخشــیده اند 
و آهســته و پیوســته این اجازه صادر شــده است که 
کافه داران بتوانند دســتی بر محیط خود بکشــند و تا 
آغازین ســاعت شــبانه فعالیت کنند، بارقه امیدی به 
دیدگان تمام شــاغلان صنعت و کارآفرینان تابیده شده 
اســت. اکنون که کرونا جز ســایه ای مخــوف، چیزی 
بــرای گرفتن نــدارد و تأثیــر مخرب خود را از دســت 
داده، فرصــت مغتنمی اســت که پیش از بازگشــتن 
جــدول زمانــی طولانی مدت کافه داری (تا ۱۲ شــب) 
کمی با خویشــتن خویش خلوت کنیم و بدون تعارف 
ببینیم ایجاد چــه تغییری در زندگی ما بیش از ســایر 
انتخابــات و تصمیمــات، می توانــد کیفیــت زندگی 
خودمان و اطرافیانمان را بــالا ببرد؟ عناصر اصلی در 
رابطه های دوستانه چیستند و چه چیزهایی در زندگی 
شــما وجود دارد که راضی تان نمی کند؟ از دنیای هنر، 
از ســبک زندگی ای که خــود را در آن غرق کره اید، چه 
می خواهید؟ چه میــزان از وقت باب های زندگی خود 
را با انســان هایی می گذرانید که الهام بخش هستند و 
انگیزه های شــما را به بالابردن چگالی بودنتان تقویت 
می کنند؟ این چگالی را در کدام نقطه از این ســرزمین 
پهناور فرهنگ، مد، هنر، سبک زندگی و طراحی، خرج 
خواهید کرد؟ به باور من، یک بار برای همیشه، خالقان 
مــد و طراحان ســبک زندگی که نگاهــی فرهنگی به 
مقوله مد و هنر و طراحی و سبک زندگی دارند، تصمیم 
بگیرند که تمایل دارند در کجای این جغرافیا بایستند و 
تــا چه میزان برای آرمان خود هزینه کنند؟ کرونا علاوه 
بر تلخی ها و انزوایی کــه برای صنف هنر به خصوص 
مقوله مد که تازه داشت در کشور ریشه می دواند به بار 

آورد، خوبی ها و نیکی هایی هم داشت. 
ما در این پاندمی توانســتیم عیار بســیاری چیزها 
و کســان را بفهمیم، حتی عیــار خودمان را. ما در این 
تنهایی تلخ تحمیلی دانستیم که چقدر به زندگی دل 
بسته ایم و چقدر زندگی را ارج می نهیم. سایه سنگین 
و منحوس کرونا ســبب شد که بسیاری از دروازه های 
کشور برای ورود هنرهای بین المللی به کشور چه در 
فجر ۹۸ و چه در فجر ۹۹ بسته شود اما دنیای مجازی، 
گوشــه بســیار حقیر و ناچیزی از زیبایی هــای دنیای 
واقعی را برای ما ترســیم کرد. در خبرها می خواندم 
که بخش بین الملل تئاتر فجر امســال مدعوی ندارد 
و فقط بخش داخلی با ۳۰ درصد ظرفیت سالن های 
نمایــش، فعالیت های خود را دنبال کرده اســت. اما 
جشنواره مد و لباس فجر در اقدامی مبهم به صورت 
حضوری در پارک گفت وگو پذیرای مردم خواهد بود. 
در شرایطی که هنوز خطر موج سوم و چهارم مجامع 
و گروه هــا را تهدید می کند، بهتر بود فعالان این حوزه 
از ظرفیت هــای دنیای مجازی برای نمایش و معرفی 
قابلیت های این امر استفاده می کردند و خیل عظیمی 
از مردم به ویژه بانوان را که به مسئله مد گرایش دارند، 
در ریسک و خطر این دورهمی دولتی قرار نمی دادند. 
مگر نه این است که ما از کرونا آموختیم درباره مسئله 
مهمی مثل «ســبک زندگی» حساسیت نشان دهیم و 
از خودمان سؤالات بیشــتری بپرسیم! پس باید برای 
یافتن پاســخ هم تعجیل نکنیم و صبوری پیشه کنیم 
ببینیم سرانجام این کرونا به کجا خواهد انجامید؟ ما 
نسبت به نیازهای طبیعی هر انسان در رابطه با امنیت، 
ارزش قائل شدن برای عزیزان، آموختیم و فردیتمان در 
این پاندمی تقویت شد؛ اما از همین کرونا آموختیم که 
به دیگران عشق بورزیم و عشقمان را نه به شیوه های 
مرســوم ازمدافتاده بلکه به شــیوه جدید ابراز کنیم. 
شــیوه جدید دوری گزیــدن از زندگی ماشــینی و قدر 
یکدیگر را دانستن و دیگرخواهی به جای خودخواهی 
بود. به همین دلیل آموزه هــای کرونا در کنج ذهن هر 
خالقی رسوب کرده و سبب شــده از خود بپرسد دور 
هم گردآوردن مردم برای هر رویدادی – چه هنری چه 
سیاسی – چه میزان مماس با پروتکل های بهداشتی 
و عشــق ورزی به شــیوه نوین در روزگار کروناســت؟ 
برگــزاری حضوری جشــنواره بین المللی مد و لباس  
چندان عاشــقانه و مردم مدار به نظر نمی رسد. بنیاد 
ملی مد و لباس باید این کافه ای را که گشوده و شیوع 
بیشتر را تعارف می کند، ببندد و چاره دیگری بیندیشد. 

قضاوت با شما!

هفته های مد  اروپا آنلاین شد اما 
جشنواره مد و لباس حضوری

شرق: در حالی که تمام هفته های مد در شهرهای  �
پاریس، میلان و شانگهای به صورت آنلاین برگزار شده 
و در یک ســال اخیر، هیچ رویداد مد در صنعت فشن 
به صورت واقعی و فیزیکی برگزار نشــد ه اســت، بنیاد 
ملی مد و لباس کشور که متولی امر مد در ایران است، 
در حرکتی پرریسک، دهمین جشنواره مد و لباس فجر 
را به صورت فیزیکی و حضوری در بوســتان گفت وگو 
برگزار می کند. این تصمیم در حالی اتخاذ شــده است 
که تور مجازی کاشــان  گردی به دلیل محدودیت های 
ســفر که حاصل از پاندمی کروناســت، توســط بنیاد 
ملی مــد و لباس، طراحی شــده و در درگاه های ویژه 
در دســترس شــرکت کنندگان ایــن دوره قــرار گرفته 
است. شــوربختانه تا این لحظه، پیگیری های «شرق» 
برای جویاشــدن چرایی این تصمیــم از دبیر کارگروه 
ســاماندهی مد و لباس کشور بی پاســخ مانده است. 
درباره علل و چرایی برگزاری حضوری جشنواره دهم، 
ابهامات زیادی وجود دارد، آن هم در شرایطی که کشور 
وارد موج خطرآفرین ویــروس جهش یافته کرونا قرار 
شده و رویکرد تمام دنیا به برگزاری آنلاین رویدادهای 
مد و فشن اســت نه حضوری. دهمین جشنواره مد و 
لباس فجر قرار اســت از ۲۵ بهمن تا یکم اســفند در 

بوستان گفت وگو به صورت حضوری برگزار شود.

کاشان پایگاه هدف گردشگری مجازی 
برای جشنواره مد و لباس

پاندمــی کرونا دامن مــد و لبــاس را هم گرفت.  �
متولیان برگزاری دهمین جشنواره مد و لباس فجر، با 
هدف ســفر و قرارگیری طراحان در بافت شهر کاشان 
که موضوع امسال جشنواره است و ایجاد فرصت های 
الهام گیری طراحان از ابنیه و اکوسیستم منطقه، ایده 
گردشــگری مجازی را راه اندازی کردند. سال نخست، 
مکران سیستان و بلوچستان، سال دوم گلستان و امسال 
کاشان موضوع محوری دهمین جشنواره مد و لباس 
فجر اســت. به گزارش هنرآنلاین، به دلیل محدودیت 
ســفر که سوغات پاندمی کروناســت، مسئولان طرح 
گردشــگری مجازی را برای در دســترس قــراردادن 
بافت کاشان دنبال کرده و تور مجازی کاشان و بازدید 
سه بعدی از منطقه را با استفاده از عکس های پانوراما 
( ۳۶۰درجــه) در درگاه هــای اعلامــی در دســترس 
طراحان و شــرکت کنندگان قرار داده انــد. طراحان با 
حضور در تور مجازی کاشان می توانند به قابلیت ها و 

بافت کاشان دسترسی پیدا کنند و ایده بگیرند.

پاک بین دبیر دهمین جشنواره 
بین المللی مد و لباس فجر شد

سیدمحمدمجتبی حســینی، معاون هنری وزیر  �
فرهنگ و ارشاد اسلامی، در حکمی، صدیقه پاک بین 
را به سمت دبیری دهمین جشنواره بین المللی مد 
و لباس فجر منصوب کرد. در این حکم آمده است: 
«بنا به پیشنهاد دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس 
کشــور و رئیس دهمین جشــنواره بین المللی مد و 
لباس فجر و همچنین با توجه به سوابق و تجربیات 
ارزشمند سرکار عالی، به موجب این حکم، به عنوان 
دبیر دهمین جشــنواره بین المللی مد و لباس فجر 
منصوب می شوید». به گزارش روابط عمومی بنیاد 
ملی مد و لباس کشور، صدیقه پاک بین، طراح لباس 
و پژوهشگر لباس اقوام، عضو هیئت علمی دانشگاه 
الزهرا (س) است و سابقه دبیری چندین جشنواره 
مد و لباس فجــر را در کارنامه خود دارد. همچنین 
در کارنامــه کاری او، تألیــف کتاب هــای «اصــول 
طراحی لباس»، «طراحــی الگو»، «ترجمه و تدوین 
ســایزبندی پوشــاک بانوان» و انجام پژوهش هایی 
مانند لباس آتش نشــانان وزارت کشور، لباس بسیج 
دانش آموزی در ایران، لباس دانش آموختگان برای 
وزارت علوم، لباس دانش آموختگان برای دانشگاه 
شهید بهشــتی، لباس ســازمان بحران های شهری 

دیده می شود.

 ستاره جاوید

گفت وگو با «احسان حامی فرد» و «آذر محمدی» 
نخستین پزشکان پیکرتراشی سرپایی
 بدون بی هو شی

مسیر آینده 
پیکرتراشی 

پیکرتراشــی مانند جراحــی زیبایی بینی و ســایر 

تکنیک هــای زیباســازی چراغ خامــوش و ممــاس با 

مرز هنجارها، به ترند روز زیباســازی و کاهش ســایز 

در دنیای آفلاین و دنیای واقعی تبدیل شــده اســت. 

از زمانی کــه لیپوساکشــن (Liposuction) به عنوان 

رایج ترین روش چربی کشــی و کاهش ســایز در میان 

بانوان و آقایان باب شــد، آمــار مراجعه کنندگان برای 

زیباسازی سریع (نسبت به ورزش و رژیم های غذایی) 

و روی فرم بودن انــدام خود، به صورت صعودی بالا 

رفت به طوری که دســت کم در یک دهه اخیر، رکورد 

ایــران در آمار جراحی های زیبایی در دنیا زده شــد و 

ایران به مقام اول رسید. امروز هیچ کشوری به اندازه 

ایــران، از نظر آمار جراحی هــای بینی و جراحی های 

لیپوساکشن، غنی نیست و با اینکه همه این تکنیک ها 

و جراحی هــا به صورت چراغ خاموش و در ســکوت 

خبری انجام می شــود، تا پیش از پاندمی کرونا، ایران 

یکــی از پایگاه هــای ارزان و هدف گردشــگری برای 

گردشگری ســلامت (Medical Tourism) محسوب 

می  شــد و بودنــد توریســت هایی که بــرای جراحی 

زیبایــی پا به ایــران گذاشــته اند. با وجــود پاندمی، 

شــاید آمار حضــور خارجیــان بــرای جراحی های 

زیبایــی کاهش یافت اما اقبــال و گرایش ایرانیان به 

خصــوص بانوان بــرای انجام عمل های ساکشــن و 

کشــیدن چربی های زائد بدن شــان با هدف سلامت 

یا کاهش سایز، دســت نخورده باقی ماند و همچنان 

در صدر آمار جراحی های کشــور در یک ســال اخیر 

بوده اســت. آنچه بــر اهمیت ایــن گرایش مردمی 

می افزایــد تلاش و تمایل مراجعه کنندگان و آمادگی 

آنان برای ساکشــن با تکنیک های نوین است. یکی از 

این تکنیک ها که به دلیل مقاومت جامعه پزشــکان 

در ایران مهجور مانده اما از ســوی مردم مورد اقبال 

قرار گرفته و فقط توســط یک تیم پزشــکی در ایران 

به صــورت حرفه ای و به مدت هفت ســال اســت 

که دنبال می شــود تکنیک «پیکرتراشــی ســرپایی» 

بــا  (پیکرتراشــی   (Outpatient Liposuction )

بی حســی موضعی، بدون بی هوشــی) اســت که 

بــرای اولین بــار در ایران پیاده شــده اســت. دکتر 

«احســان حامی فرد»، پزشــک و متخصص زیبایی، 

دانش آموخته تکنیك پیکرتراشــی ســرپایی (بدون 

بی هوشــی) در محضر پروفســور «لورنــس فیلد» 

(Lawrence M. Field) و دکتــر «آذر محمــدی»، 

پزشــک، متخصــص زیبایــی، مشــاور لیپوماتیك و 

پیکرتراشــی و دانش آموختــه تکنیك پیکرتراشــی 

ســرپایی در محضــر پروفســور لورنــس فیلــد، از 

بنیان گــذاران ایــن تکنیــک در آمریکا به ســؤالات 

«شــرق» پاســخ داده انــد. دوره هــای بازآمــوزی 

پروفســور فیلــد در دوبی (امارات متحــده عربی)، 

شانگهای (چین)، بنگلور (هند)، پاریس (فرانسه)، 

اســپانیا، ایتالیا و ژنو (ســوئیس) پذیرای پزشکان و 

متخصصان از سراسر جهان تا پیش از شیوع کووید 

۱۹ و این تیم پزشــکی از ایران بوده است. مزیت ها 

و حتــی چالش هــای کمترتهاجمی ایــن تکنیک با 

وجــود تنهامانــدن و مهجورافتادنــش در جامعه 

پزشــکان، چه بوده اســت که خیل کثیری از بانوان 

و حتی آقایان ایرانــی ترجیح داده اند از این تکنیک 

نویــن به جــای تکنیک هــای قدیمی لیپوساکشــن 

کــه امتحان خود را پس داده اند و با بی هوشــی یا 

خــواب مصنوعی همراه هســتند و عوارض زیادی 

دارند، برای کاهش ســایز یا کشیدن چربی های اضافه 

بدن شان استفاده کنند؟ بیش از هزار نفر (حدود هزارو 

۵۰۰ نفــر) زن و مرد با انگیزه های متعدد زیبایی، حفظ 

ازدواج شان و نزدیک کردن پیکر خود به ایدئال همسر، 

سلامت یا کاهش سایز به این دو پزشک مراجعه کرده 

و از تکنیک پیکرتراشــی ســرپایی بهــره برده اند. دکتر 

محمدی و دکتر حامی فرد معتقد هســتند که با وجود 

عدم اقبال پزشــکان به این تکنیک، تمایل بالای مردم 

و بانــوان جوان به این تکنیک، آن را فراگیر خواهد کرد 

حتی اگر از سوی جامعه پزشکان منزوی شود.

 چه شد این تکنیک را انتخاب کردید و آموختید؟ �
یکی از دلایل اصلی ما بــرای انتخاب این تکنیک، 

مســئله مهم بی هوشــی اســت. در این تکنیک بیمار 

بی هوش نمی شــود و ناحیه ای که قرار است ساکشن 

شود به صورت موضعی، بی حس می شود. خوبی های 

این تکنیــک در دوران نقاهت کوتاه تر، عوارض کمتر و 

سرپایی بودن عمل اســت. بیمار در این تکنیک نیاز به 

بستری شــدن و ماندن در بیمارستان ندارد و بلافاصله 

بعد از عمــل می تواند به منزل برود و روز بعد هم به 

روال عادی زندگی، ســر کار باشد و فعالیت های خود 

را از ســر گیرد. از نظر هزینه هــای عمل هم برای فرد 

مقرون به صرفه تر اســت. برای پزشک هم این امکان 

را به وجود می آورد که در محیطی غیر از بیمارســتان، 

جراحــی را انجام دهــد. زیرا تکنیک ســرپایی، نیاز به 

اقدامات بیمارســتانی نــدارد و در یــک کلینیک هم 

می توان جراحی را انجام داد. دســت پزشــک در این 

تکنیــک باز اســت و ابتکار عمل 

بالاتر و بیشتری دارد.
ایران  � در  تکنیک  این   چرا 

تنها مانده است؟
یکــی از مهم ترین علت های 

آن به هوش بــودن بیمار اســت. 

بیمــار در ایــن تکنیک بســیاری 

از مراحــل جراحــی را می بیند 

و اســترس زیادی دارد. از سوی 

دیگــر جــراح هم که مشــغول 

انجام این عمل است با سختی و 

مشقت بیشــتری این کار را ادامه 

می دهد چون بیمار در حال رصد 

اوست به همین دلایل این تکنیک 

نیازمنــد کار تیمی قــوی، صبر و 

شــکیبایی بالای تیم پزشــکی و 

همراهی تیم اســت. متأسفانه از آنجا که کار تیمی در 

ایران ضعیف است و بیشتر ایرانیان روحیه کار گروهی 

ندارند، بــه همین دلیل این تکنیک در ایران تنها مانده 

اســت و به جز تیم ما، تیم دیگری در ایران این تکنیک 

را دنبال نمی کند. چون «تیم» در موفقیت این تکنیک 

حرف اول را می زند. علاوه بر انجام جراحی، این وظیفه 

تیم پزشکی اســت که به صورت مداوم چه قبل، چه 

حین و چه بعد از عمل بیمار را از نظر روانی پشتیبانی 

و کمک کند که اســترس های او حیــن انجام جراحی 

به حداقل برســد. نبود کار تیمی قوی، سبب شده که 

این تکنیک از سوی سایر جامعه پزشکی چندان مورد 

استقبال قرار نگیرد زیرا تیم همراه و قوی، در کنار آنان 

حضــور ندارد. مهم ترین علت ماندن و بقای ما در این 

تکنیک، تیم خوبی است که کنار ماست.
 مزیت های این تکنیک نســبت بــه روش های  �

قدیمی لیپوساکشن و بیشتر تهاجمی چیست؟
در این تکنیک بیمار بیدار و هوشیار است و داروی 

بســیار کمتری در مقایســه با تکنیک هــای قدیمی تر 

دریافت می کند. در نتیجه سریع تر و راحت تر به زندگی 

روزمره بازمی گردد و سلامت بیمار، بیشتر مورد توجه 

اســت. عوارض کمتر، دوران نقاهــت کوتاه تر و هزینه 

کمتر برای بیمار از محاســن این تکنیک اســت. ضمن 

اینکه بســیاری افراد از بی هوش و روش های قدیمی 

می ترسند و استرس زیادی دارند که بی هوش شوند و 

دیگر نتوانند به زندگی عادی بازگردند. به همین دلیل 

این تکنیک را انتخاب می کنند. از سوی دیگر پیکرتراشی 

نواحی ای مثل بازو و ران که نیاز به قرینه ســازی دارند 

با این تکنیک به نتایج بهتر و مطلوب تری می رسند زیرا 

بیمار بیدار است، همکاری بیشتری در مقایسه با بیمار 

بی هوش با پزشــک دارد و در بسیاری مواقع در حالت 

ایســتاده، قرار گرفته و پزشک هم تســلط بیشتری به 

بافت چربی و فرایند جراحی دارد. این محاســن سبب 

شده این تکنیک متفاوت تر از روش های قدیمی باشد.
برای جاانداختن  �  علت مقاومت کادر پزشــکی 

این تکنیک چیست؟
پزشــکان با روش هــای قدیمی ساکشــن راحت تر 

هســتند زیرا بیمــار بی هوش اســت. در حالی که این 

تکنیــک نیــاز به ســاپورت روانی و عاطفــی بیمار به 

خصــوص در روند جراحــی دارد و این امــر مهم، از 

عهده کادر پزشکی که به روش های قدیمی خو کرده، 

خارج است. به عبارت دیگر برای همکاران، کار با فرد 

بی هوش راحت تر اســت، روش هــای قدیمی درآمد 

بیشتری برای پزشک و بیمارستان به همراه دارد.
 در این ســال ها که این تکنیک را پیاده کردید، با  �

چه چالش هایی مواجه شدید؟
اول انتخــاب تیــم مناســب، دوم مدیریــت ترس 

بیماران از اینکه بی هوش نیســتند. ســوم محدودیت 

این تکنیك که بــرای همه افراد 

چهــارم  نیســت.  امکان پذیــر 

مقاومــت بســیاری از همکاران 

بــرای انجام تکنیك ســرپایی به 

همان دلایلی که در بالا گفتیم.

�  دقیقا این تکنیک چه کمکی به 
بهبود زندگی فرد می کند؟

و  قطعا مصرف داروی کمتر 

ســرپایی بودن و بی هوش نبودن 

علاوه بر اینکــه عوارض کمتری 

دارد. از نظر اقتصاد پزشکی هم، 

به  صرفه تر  مقــرون   بیمار  برای 
است.

زیبایی  جنبه هــای  بر  �  علاوه 
و پزشــکی، جنبه های اقتصادی 

این تکنیک چیست؟
هزینه کمتری بــرای بیمار دارد ضمن اینکه درآمد 

کمتری هم عاید پزشــک می شــود. ما همیشه سعی 

کردیم که طبابت ما بر تجارت اولویت داشــته باشــد. 

به همین دلیل در تمام این سال ها تأکید ما به سلامت 

بیمار بیشــتر بوده اســت. ما به این باور رســیدیم که 

ایــن تکنیک در قیاس با تکنیک های قدیمی، ســالم  تر 

و کم عارضه تر اســت. از نظر اقتصادی این تکنیک در 

قیاس با تکنیک های قدیمــی درآمد کمتری برای تیم 

پزشکی ایجاد می کند.
 چه شــد توانســتید ایــن تکنیــک را در ایران  �

بنیان  گذاری کنید؟
بیماران را توجیه کردیم که ســلامت شما در کنار 

زیبایی مهم تر است و از آنجا که این تکنیک کم خطرتر 

و کم هزینه تر هست، در مقایســه با تکنیك های قبلی 

پیکرتراشی، بهتر و سالم تر است. از سوی دیگر بسیاری 

از بیمــاران که از بی هوشــی می ترســیدند یــا اجازه 

پزشکی برای بیهوش شــدن را نداشتند، با این تکنیك 

توانســتند امید تازه ای در زندگی بیابند و با پیکرتراشی 

جزئی تغییرات محسوســی از نظر عاطفــی یا روانی 

روی زندگی فردی یا زناشویی شان ایجاد شد. ما وقتی 

فیدبک هــا و بازخوردها را از بیمــاران خود گرفتیم 

برای مانــدن بر اصــول و تکنیک خــود مصمم تر 

شدیم. حسن حرفه ای این تکنیک هم، همان طور که 

قبلا ذکــر کردیم ابتکار عمل و اختیــار عمل بالای 

پزشــک برای انجام جراحی در این تکنیک است و 

بدون نیاز به تجهیزات گران و پردردسر بیمارستانی، 

در یک کلینیک هم می تــوان بیمار را مداوا کرد. در 

این هفت ســالی که ما این تکنیک را در ایران انجام 

دادیم، بالغ بر هزار کیــس (نزدیک به ۱۵۰۰ تن) را 

جراحی کردیم و توجیه شــان کردیــم که این روش 

ســالم  تر و کم خطرتر است. همراهی و باور بیماران 

هم، انگیزه های ما برای ماندن را بیشتر تقویت کرده 

است. مهم ترین نکته در مورد عوارض جراحی های 

زیبایی لیپوساکشــن، ریســك آمبولی اســت که در 

تکنیك های دیگر پیکرتراشی که با بی هوشی همراه 

اســت، شایع است. اما در این تکنیک ریسک آمبولی 

وجود نــدارد. آمبولی یــا آمبولــوز (Embolus) به 

معنای واردشــدن یک توده خارجی به درون جریان 

خون اســت که بــا ورود به ارگان های بدن ســبب 

مشکلات متفاوتی می شود.
 بیشــتر چه کســانی از این تکنیک اســتقبال  �

کردند؟
کارمندان. یکی از مهم تریــن فواید این تکنیك 

ایــن اســت که فــرد بــه زودی به زندگــی عادی 

بازمی گردد و بســتری نمی شود. کارمندان بسیاری 

به مــا مراجعــه کردنــد و جراحــی شــدند زیرا 

می توانســتند با یک یا دو روز استراحت به سر کار 

برگردنــد. همچنین افرادی که از شهرســتان های 

دیگر بــه تهران می آیند این تکنیک را می پســندند 

زیرا نیاز نیســت زمــان طولانی در تهــران بمانند 

و زیر نظر پزشــکی باشــند. تا پیش از شیوع کرونا، 

بیمارانی هم از خارج از کشــور داشتیم که فقط به 

دلیــل نقاهت کوتاه، این تکنیــک را انتخاب کردند. 

چراکه برای ســفری یک هفته ای یــا دوهفته ای به 

ایران می آمدنــد و بعد از جراحــی و یکی، دو روز 

اســتراحت می توانســتند از تایم ســفر خود برای 

گردش و بازدید از ایران اســتفاده کننــد. ما به این 

باور رســیدیم که ایــن تکنیک می تواند با توســعه 

توریسم ســلامت، ارزآوری مناسب و مطلوبی برای 

کشور داشــته باشد. گروه ســوم بیماران ما بانوانی 

هستند که شاغل نیســتند اما فرزندان کم سن دارند 

و نمی توانند تایم طولانی استراحت کنند. بسیاری از 

مراجعان هم ورزشکارانی هستند که نیاز به تخلیه 

چربی زیادی ندارند و با این تکنیك، بدون بی هوشی 

و کاملا ســرپایی، توانستند آن ناحیه کوچك که نیاز 

به تخلیه دارد، پیکرتراشــی کننــد و زیر بار عوارض 

بعد از بی هوشــی نمی رفتند و به دنبال تکنیک های 

بهتر بودند و خودشان ما را پیدا کردند.
 آینده این تکنیــک را در ایران چطور می بینید؟  �

آیا مقاومت ها بیشتر خواهد شد یا همراهی ها؟
پزشــکان متعددی در نســل جدید به ما مراجعه 

کردند و علاقه منــد به یادگیری این تکنیک هســتند. 

ما باور داریم در عصر امروز و دنیای مدرن که ســبك 

زندگی متفاوت شــده و جراحی های با تهاجم بیشتر، 

کم کم کنار گذاشــته می شــود و علم پزشکی زیبایی 

می کوشــد به ســمت تهاجم کمتــر و عارضه کمتر 

حرکــت کند، این تکنیک هم در ایران، جای خود را باز 

خواهد کرد. ایــن اقبال را هم در بیماران مان می بینیم 

و هــم در هم صنفی هــای خود که نســل جدیدی از 

پزشــکان هســتند و نگرش متفاوت و نوینی به دنیای 

زیبایــی و جراحی دارنــد. در کنار گرایش نســل نوی 

جامعه پزشکان، مردم هستند که با انتخاب شان آینده 

این تکنیک را در ایران رقم خواهند زد نه پزشکان.

اختصاصی شرق: فرزانه کابلی، بازیگر تئاتر و تلویزیون، 
مفتخر به دریافت نشــان درجه یک هنری شــده است. 
نشــان درجه یک هنری معادل دکترای حرفه ای است و 
به پاس یک عمر فعالیت خلاقانه هنری روز جمعه دهم 
بهمن ماه در مراســمی خصوصی به خانم فرزانه کابلی 

اهدا شده است.
این نشان از نشان های افتخار در ایران است که توسط 
رئیس جمهور ایران به چهره های صاحب نام و خالق در 
عرصه های فرهنگ و هنر اهدا می شــود. براساس ماده 
۱۷ آیین نامه اعطای نشــان های دولتی، نشان «فرهنگ و 
هنر» به کسانی اعطا می شــود که فکر، ذوق و احساس 

مفاهیــم  بیــان  راه  در  را  خــود 
ارزشمند اسلامی- انسانی و اشاعه 
فرهنــگ در یکی از جهــات زیر به 
کار می گیرند: اشــاعه فرهنگ غنی 
اسلامی و پیرایش جامعه از فرهنگ 
منحــط بیگانــه؛ گســترش مبانی 
نظری و استدلالی معارف مذهبی؛ 
گســترش فرهنگ ملــی و احیای 

ســنت های ارزشــمند اجتماعی؛ ابراز خلاقیت و عرضه 
آثار بدیع هنری یا ادبی؛ بذل توجه خاص به میراث های 
فرهنگی، هنری یا ادبی کشــور، به گونــه ای که در احیا، 

آن  بهره بــرداری  و  نگهداری 
مؤثر باشــد؛ معرفی، شــرح، 
تبییــن، نقــد و عرضــه یکی 
از رشــته های هنــری یا ادبی 
بین المللــی؛  ســطوح  در 
ابداع ســبکی نــو در یکی از 
رشــته های هنــری یــا ادبی؛ 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 
در جامعــه؛ خلــق آثــار فرهنگــی هنری شــاخص و 
ارزشــمند در جهــت انتقــال آرمان هــا و ارزش هــای 
انقــلاب اســلامی و دفاع مقــدس به نســل های بعد. 

کابلی در هنرســتان ملی فولکلور ایــران تحصیل کرده 
و علاوه بر طراحــی حرکات موزون بــرای نمایش های 
گوناگون، حــرکات موزون محلی و ســنتی ایرانی چون 
«تربت جــام»، «کــردی»، «بجنــوردی»، «کهگیلویه و 
بویراحمــد»، «آذری»، «بلوچی»، «ترکمــن»، «گیلانی»، 
«مازندرانی»، «شوشتری» و همچنین حرکات کلاسیکی 
چون «هفت پیکر» «نظامی»، «چهل ســتون» و «ضرب و 
زنگوله» را اجرا کرده است. کابلی متولد ۱۳۲۸ در تهران 
اســت. پدر و مادرش هر دو نوازنــده بودند. قریحه او از 
کودکی شــکل گرفت و بعدها در مدرســه هنرهای زیبا 

تکامل یافت.  

نشان درجه یک هنرى به فرزانه کابلى اهدا شد

پزشکان متعددی در نسل جدید 
به ما مراجعه کردند و علاقه مند به 
یادگیری این تکنیک هستند. ما باور 
داریم در عصر امروز و دنیای مدرن 

که سبك زندگی متفاوت شده و 
جراحی های با تهاجم بیشتر، کم کم 
کنار گذاشته می شود و علم پزشکی 
زیبایی می کوشد به سمت تهاجم 

کمتر و عارضه کمتر حرکت کند، این 
تکنیک هم در ایران، جای خود را 
باز خواهد کرد. این اقبال را هم 

در بیماران مان می بینیم و هم در 
هم صنفی های خود

سروش نژادآذر


